

# KINSA AKONG ASAWA?

Ang imong asawa mao ang babaye nga naghatag kanimo sa iyang pagkaulay.

**Hebreohanon 13:4** “Himoa nga ang pagminyo mabatonan sa kadunggan sa ngatanan, ug himoa nga ang higdaanon dili mahugawan; kay ang Dios magahukon sa mga makihilawason ug mga mananapaw.” Ang kaminyoon mao ang panaghiusa sa lalaki sa babaye nga iyang nakuhaan sa pagkaulay, (o “gipaubos” sa King James), naluwas man o dili – ANG KAMINYOON DUNGGANON SA TANAN. Kini mao ang tino nga gikinahanglan ni Kristo diha sa mga Ebanghelyo. Ug diin ang sitwasyon dili na mabawi - Selibasya.

Ang tinuod mao, DILI ka mahimong makigbulag (Mateo 5:32 - Mateo. 19:3-9 - Marcos 10:2-12 - Lukas 16:18). Sa dihang si Jesus miingon nga ang diborsiyong gitugot sa kaso sa imoral nga pakighilawas, iyang gipasabot kon ang babaye ‘dili birhen’. Matod pa niya, mahimo ka lang magdiborsiyong kung mahibal-an nimo nga ang babaye dili nimo asawa sa una pa lang, nagpasabut, dili siya birhen.

Kinahanglan nato nga mahibal-an kung unsa ang buot ipasabot sa imoral nga pagpakighilawas sa usa ka Hudiyong, para tinuod natong masabtan ang mga pagtulun-an ni Hesus. Ang usa ka Hudiyong makigbulag sa usa ka babaye kung mapamatud-an siya nga usa ka makihilawason = dili usa ka birhen (Deut 22:13-21). Gipamatud-an kini ni Hesus. Busa iyang gitudlo kana sa bisan unsang laing rason (Deut 24:1, 2) imposible ang diborsiyong.

Dili ka mamahimong makigdiborsiyong tungod lang kay nakighilawas ang imong bana o asawa sa lain, samtang minyo ka niya. Gidili ni Jesus ang diborsiyong **kon siya usa ka ulay**. Gitugotan lamang ni Hesus ang diborsiyong ug sa pagkatinuod **nagkinahanglan** og diborsiyong kung ang usa ka babaye nakaagi na sa pagpakighilawas, sa wala pa ang lalaki kang kinsa siya kasal karon. **Dili** siya mamahimong makipagbulag sa iyang unang lalaki.

**Ang imoral nga pagpakighilawas mao ang pagminyo sa ‘dili ulay’**

## UNSA ANG BIRHEN?

Babaye ra ang mahimong birhen. Walay lalaki nga birhen. 1 Cor. 7:28, 1 Cor 7:36.

## SA UNSANG PAAGI MAHITABO ANG KAMINYOON?

Ang mga seremonyas mao ang mga sugo sa mga tawo, ug walay bisan unsa nga epekto kon ang kaminyoon mahitabo ba gayud. Pananglitan, ang kasal sa simbahan, bisti sa pangasaw-onon, panalangin sa usa ka lider sa simbahan, paghatag sa bugay, mga pagpahibalo sa publiko o bisan sibil nga kaminyoon dili gayud mao ang kasal. Unsa nga seremonyas ang makahimo sa duha nga mahimong usa ka lawas? Mateo 19:5. Ang kaminyoon mahitabo lamang tali sa usa ka lalaki ug usa ka birhen sa unang higayon sa sekso 1 Cor 7:34, 1 Cor. 7:36.

## UNSA ANG IMORAL NGA PAGPAKIGHILAWAS?

Ang *fornication* o ang imoral nga pagpakighilawas naggikan sa Griegong pulong “*porn-e*” usa ka pasundayag sa usa ka babaye nga nakigsekso, nakita sa daghang lainlaing mga lalaki.

Ang imoral nga pakighilawas molambo kon ang usa ka BABAYE makighilawas sa labaw pa sa usa ka lalaki, samtang ang kining mga lalaki buhi pa.

Unya unsaun man kung ang usa ka lalaki nakighilawas sa daghang babaye? Ang pipila sa mga inila nga mga lalaki sa Daang Tugong mikuha og labaw sa usa ka asawa, sama nila ni Haring David ug Haring Solomon apan ang mga **babaye wala gayuy duha ka bana** tungod kay **imposibleng mailhan ang amahan sa mga bata**.

Mopatim-aw nga adunay panugon sa Bag-ong Tugong sa pagkuha sa usa lamang ka asawa. Apan, kini gitumong lamang sa mga obispo ug mga mag-aalagad. Kini mao lamang ang opisyal nga mga balaod ug ang Kasadpang katilingban nga nagpugong sa usa ka lalaki sa pagbaton ug labaw sa usa ka asawa..

Ang imoral nga pakighilawas mao ang pagbaton ug 2 ka bana, 2 ka amahan (John 8:41, Deut 23:2)

Ang imoral nga pakighilawas (Babilonia) mao kung ang usa ka babaye nagdumili sa pagpasakop sa iyang bana (pagtuman). Kini maoy hinungdan sa espirituhang kahugawan (Num 31:15-18, 35, Judg 21:11). Ang usa ka babaye nga dili magpasakop sa iyang lalaki lagmit nga madanihon sa iyang pamesti ug pamatasan.

**Ang usa ka babaye mahimong asawa sa usa ka lalaki kung ihatag niya ang iyang pagkaulay adto nga lalaki**

ANG pagpanapaw maoy kaminyoon sa asawa sa laing lalaki. Sa higayon nga gihatag sa usa ka babaye ang iyang pagkaulay sa usa ka lalaki. Pagpanapaw kana kung adunay lain nga lalaki nga makighilawas kaniya. Pagpanapaw kana kung musulay siya sa pagminyo sa simbahan ngadto sa lain nga lalaki. Ngano? Kay si Hesus nagadili sa pagpakasal ngadto sa dili ulay, sama lamang kini kon siya usa ka babaye nga diborsiyado.

**DILI MAHIMONG MUSUPAK ANG SIMBAHAN SA MGA BUTANG,**

Bisan kung dili ka magtutuo, o ang imong uyab dili magtutuo niadtong panahona \*\* Ang kaminyoon dungganon sa tanan. \*\*

**1 Pedro 3:1 Ingon man usab, kamo nga mga asawa, managpasakup kamo sa inyong kaugalingong mga bana; aron nga kong may uban nga dili magsugot sa pulong, madani sila sa walay pulong pinaagi sa kagawian sa ilang mga asawa;**

**1 Mga Taga Corinto 7:14 Kay ang bana nga dili matinoon, ginabalaan diha sa asawa; ug ang asawa nga dili matinoon, ginabalaan diha sa igsoon nga lalake: kay sa lain nga paagi, ang inyong mga bata nga dili putli, apan karon mga balaan sila.**

Bisan pa kon ang usa ka lalaki magminyo sa simbahan, apan kon siya nakasulod sa usa ka ulay, siya minyo gihapon sa maong birhen. Ang kaminyoon nga iyang gitinguha karon sa simbahan sala. Apan, kung kauban pa niya ang babaye nga naghatag kaniya sa iyang pagkaulay, mahimo silang magpakasal sa simbahan. **PAGKAULAY = KAMINYOON**

## NAGATUO KO SA KAMATUORAN, PERO UNSAY ANG NAKONG BUHATON KARON?

Ang mga tubag dili parehas sa matag tawo. Kinahanglang buhaton sa tawo ang pipila ka mga butang sa dili pa nimo masulti kaniya ang solusyon. Kung dili siya motuman, dili nimo siya matabangan, ug dili nimo siya mahatagan og responsibilidad taliwala sa mga magtutuo tungod kay dili siya kasaligan..

Ang tanan kinahanglan masayod.

Kung ang iyang birhen dili magtutuo, ang lalaki kinahanglan nga masultihan siya nga dili na kinahanglan kung dili siya motuo, mahimo pa siya mobalik ug mahimong iyang asawa, dili kinahanglan nga mamahimo siyang magtutuo. Apan kinahanglang ipasabot niya nga usa ra ang iyang bana, ang lalaki nga iyang gihatagan sa iyang pagkaulay. Kon musugot siya, maayo.

Kon siya mulakaw, apan unya mamahimo siyang magtutuo, kinahanglan siyang mubalik isip iyang asawa kay kung dili, ang Espiritu sa Ginoo dili magpabilin kaniya.

Unsaon kon siya naminyo sa laing lalaki? Ang lalaki nga nakabaton karon sa ulay kinahanglang sultihan nga ang iyang asawa, asawa na sa laing lalaki. Busa kinahanglang nimong pangutan-on, nag-istorya ba ang duha ka lalaki? Nakig-istorya ba siya sa iyang birhen ug gipasabot niya siya? Kon dili, naghimo lang siya ug mga palusot nga dili gukdon ang iyang birhen. Adunay daghang mga tawo nga nagtawag sa ilang kaugalingong nga mga magtutuo, apan wala motuman. Ang Ginoo miingon, daghan, Ako moingon nganha kaninyo, nga mosulay sa pagsulod ngadto sa gingharian sa Dios, apan dili mahimo.

Sa dili pa nato mahibaloan kung unsa ang sunod nga buhaton, kinahanglan nato nga mahibal-an kung napahibalo ba ang mga tawo nga nalambigit. Kinahanglang itugyan sa babaye ang iyang mga anak ngadto sa tinuod nga amahan aron sila masakop sa iyang awtoridad. Kon ang usa ka lalaki mibayad sa bugay alang sa usa ka dili birhen, siya gikawatan. Kinahanglang iuli niya ang babaye ngadto sa iyang tinuod nga bana, ug subayon kon nagkauyon ba sila sa pagkuha sa bugay gikan sa lalaki nga mikuha sa pagkaulay. Kay kon dili, iyang iuli siya sa iyang amahan ug kuhaon pag balik ang iyang gihatag nga bugay.

Mahimong gukdon sa amahan ang lalaki nga mikuha sa pagkaulay, ug pugson siya sa pagbayad, ug ihatag niya ang babaye ingon nga asawa. Sa tanang butang, ang amahan adunay awtoridad sa iyang kaugalingong mga anak tungod kay ang mga anak gipanamkon pinaagi sa iyang kabubut-on (Juan 1:13) dili ang kabubut-on sa babaye. Ang usa ka lalaki nga nakakuha ug daghang mga ulay mamahimong kabos kaayo niining paagiha. Kon wala pa niya sila mabayri, siya nakapangawat ug kinahanglan makabayad, o mangayo siya og dispensa ngadto sa amahan o sa bana niadtong birhen aron siya buhian sa iyang utang, ug kuhaon ang maong babaye ingon nga iyang asawa uban ni bisan kinsa nga mga anak nga iyang nabatonan gikan sa ubang mga babaye.

## PERO UNSAON MAN KUNG NAABUSO KO?

Kinahanglang pangutan-on nimo ang lalaki, unsay iyang nabuhat sa pag-abuso sa iyang birhen? Unya siya kinahanglan nga mohunong sa pagpang-abuso o isalikway sa pagkapangulo o posisyon taliwala sa mga magtotoo sa buhi nga Dios. Ang usa ka ulay nga gidagmalan sa iyang bana kinahanglang magpabiling mag-inusara. Dili siya makalakaw ug makapangasawa sa laing lalaki hangtod nga mamatay ang iyang unang bana, o hangtod nga maghinulsol siya sa iyang pagdagmal ug mausab niya iyang kaugalingon..

Maulaw ang usa ka birhen nga nakighilawas sa myembro sa iyang pamilya. Ang maong myembro sa pamilya nga nakakuha sa iyang pagkaulay kinahanglang magpas-an usab sa iyang kaulaw ug himuon ang babaye nga iyang asawa, o ang babaye kinahanglang magpabiling mag-inusara. Sa bisan unsa man gali, kinahanglang buhaton niya iyang papel isip bana – sa paghatag kaniya ug panginabuhian – balay, pagkaon, ug sanina. Ang lalaki nga mudagmal sa iyang ulay sa bisan unsang rason kinahanglang ipahilayo gikan sa mga magtotoo sa buhi nga Dios.

## ANG ORIHINAL NGA MGA BALAOD SA KAMINYOON

Si Abraham mao ang bana ni Sara ug Hagar. Gen 16:3. Gitawag siya ni Sarah nga ginoo 1 Pedro 3:6. Ang mga baruganan sa kaminyoon wala giusab ni bisan kinsa sa Bag-on Tugon.

### 1. Tinuod ba nga ang usa ka tawo kinahanglan nga adunay usa ra ka kapikas hangtod sa kamatayan?

Ang babaye lamang ang nahigot sa usa ka lalaki hangtod nga siya mamatay. Kini nga balaod ngadto lamang sa mga BABA. Dili sa mga lalaki. Rom. 7:2,3 ug 1 Cor. 7:39 . Ang babaye iya sa iyang unang lalaki, gawas kon ang unang lalaki patay na, diha na siya makapangasawa. Daghang mga simbahan ang naghimo niini ngadto sa mga lalaki ug babaye. Apan kon atong susihon ang Bibliya, atong makita nga kini ngadto lamang sa mga babaye. Ang dili ulay kansang unang lalaki patay na kay gawasnon nga magminyo ug kinahanglang magminyo ug manganak (1 Tim 5:14). APAN, ang usa ka lalaki kinahanglan nga magpabilin uban sa iyang ulay, ug dili makabuya kaniya ug magminyo sa lain. Siya nahigot sa iyang birhen, ug dili kinahanglan nga mukuha sa pagkaulay sa laing babaye. Kung buhaton niya kini, magpuyo siya sa poligamiya nga dili madawat karon. Kini nga mga babaye maminyo sa unang lalaki nga nakighilawas kanila. Ang Imoral nga pakighilawas mao ang pakigsekso sa dili birhen.

Ang pagpanapaw mao nga ang usa ka babaye makigsekso sa uban labaw pa sa iyang unang lalaki samtang buhi pa ang iyang unang lalaki. Ang pagpanapaw dili kung ang usa ka lalaki nakigsekso sa labaw sa usa ka ulay, kung dili niya biyaan ang bisan kinsa kanila, ug nagpuyo sila sa usa ka balay. Bisan pa, kini makamugna og mga problema, alang sa usa ka lalaki nga adunay labaw sa usa ka birhen.

Ang kaminyoon dili usa ka seremonya. Unsa nga seremonyas ang makahimo sa duha nga mahimong usa ka lawas? (Matt. 19:5).

### 2. Sa unsa nga paagi ang usa ka tawo sad-an sa pagpanapaw?

Si Moises nakadawat sa sugo batok sa pagpanapaw direkta gikan sa Dios. Ang balaod unang nagkikan kang Moises, busa makatabang ang pagsabot sa giingon sa balaod bahin sa usa ka babaye nga imong asawa pinaagi sa pagkuha sa iyang pagkaulay. (Exo 22:16, Deut. 22:28-29).

Kung ang pakighilawas mahitabo tali sa usa ka lalaki ug usa ka dili birhen, ug ang lalaki nga mikuha sa iyang pagkaulay buhi pa, ang ilang relasyon usa ka sala. Siya gipanag-iya sa unang lalaki. PAGPANAPAW ang iyang pagpakighilawas sa laing lalaki. Dugang pa, kon si bisan kinsang lalaking nakigsekso kaniya, siya nakapanapaw, bisag magminyo sila sa simbahan.

Si Hesus nag-ingon nga kon ang usa ka lalaki makigbulag sa iyang ulay aron makigminyo sa lain, kini usa ka PAGPANAPAW.

### 3. Unya unsaun man ang paglugos sa usa ka birhen?

Kung ang usa ka birhen gilugos, siya mahigot sa lalaki nga naglugos kaniya sa iyang tubuok kinabuhi, hangtod nga ang maong lalaki mamatay. Karon, wala kini niya pagapilia, busa siya gipugos. Ang Balaod ni Moises adunay solusyon – ang lalaki angay nga pagapatyon:

Deut 22:25 Apan kong ang lalaki makakaplag didto sa kapatagan ug usa ka batan-on nga babaye nga kaslonon, ug ang tawo magalugos kaniya, ug mohigda ipon kaniya; niini ang lalake lamang ang mamatay kay mihigda siya ipon kaniya

26 Apan sa batan-on nga babaye wala ka ing pagabuhaton: walay sayup ang batan-on nga babaye nga angay sa kamatayan: **kay ingon nga may tawo nga magatindog batok sa iyang isigkatawo, ug magapatay kaniya, mao usab kini sama niana.**

Busa, kamatayan ang silot sa pagpanglugos. Unya ang ulay mamahimo na nga gawasnon sa pagminyo pag-usab. Karon, bisan pa, ang pagpanglugos dili silotan sa kamatayan, PERO, sumala sa Bibliya usa gihapon kini maoy sala nga mosangpot sa kamatayan. Adunay mga talagsaong kaso diin ang babaye giintal ug wala gilugos. Niini nga mga kaso, kung ang usa ka lalaki nakighilawas sa labaw sa usa ka ulay, siya ang bana nilang tanan. Kasagaran, ang usa ka lalaki nga nitintal sa usa ka ulay o bisan gigamit lang ang usa ka birhen alang sa pakighilawas, dili responsable sa iyang bag-ong asawa. Apan isip usa ka dalaga, siya bag-ong asawa na gyud niya. Gibuhat sila sa Dios nga usa ka lawas, dili sila mabulag Mateo 19:5-6. Ug kintahay gipasagdan siya, pananglitan, paglugos sa usa ka ulay niadtong nagkita sila o temporaryo nga pakighilawas sa usa ka lalaki, diha siya nakapanapaw sa matag panahon nga siya nakighilawas sa laing babaye. Tungod kay iyang gipasagdan ang iyang ULAY! Malacias 2:14-16. Gawas kon ang usa ka lalaki mobalik sa iyang birhen

ug mangasawa kaniya, siya magpabiling mananapaw sa tubuok niyang kinabuhi. Ang usa ka lalaki, adunay pinansyal nga responsibilidad sa iyang birhen sa tubuok niyang kinabuhi. Siya mahimong iyang gisaligan, ug ang pagpasagad kaniya mao ang pagpasagad sa iyang kaugalingong unod ug dugo. Kon ang ulay magdesisyon ang dili mosunod kaniya, ang ulay kinahanglang magpabiling mag-inusara, o siya mobalik kaniya pag-usab ingon nga iyang asawa. Gipamatay sa Israel ang mga lalaki aron buhian ang mga babaye aron maminyo. Gen 34:26, Deut 20:13

### 4. Aduna bay kalahian tali sa mga lalaki ug sa mga babaye?

Kon atong sumahon, ang usa ka babaye gihimo aron ipanag-iya sa usa ka lalaki. Samtang ang usa ka lalaki makapanag-iya ug daghang mga ulay, apan kon iya kining buhaton, makamugna siyag mga problema. Ginadili ang Poligamiya. Ang usa ka birhen adunay usa ka *hymen* (nga kanus-a mabuak sa primerong pakighilawas, timaan sa kaminyoon). Ang laki wala gayuy *hymen*.

### 5. Pwede ba kaming magbulag o magdiborsyo?

Gitugotan lang ang diborsyo sa lalaki nga adunay babaye nga dili gyud niya asawa, tungod kay dili niya kini birhen sa dihang gikuha niya siya. Oo, imoral ang pagpakighilawas sa imong kaugalingong 'asawa' kon dili nimo siya birhen ug ang iyang unang lalaki buhi pa sa dihang gikuha nimo siya! Ang diborsyo mao ang PAGHUNONG niini nga imoral nga pakighilawas ug aron ibalik siya sa matuod nga bana (Juan Bautista, Mateo 14:3,4).

Kon ang iyang ulay makighilawas sa laing lalaki o maminyo sa ikaduhang lalaki siya mananapaw, apan asawa gihapon siya sa iyang unang lalaki, bisag gibulagan niya siya. Kon mobalik siya, kinahanglang dawaton siya sa lalaki ingong iyang asawa. Bisan tuod siya immoral nga nakighilawas, siya wala na makihilawason, siya buhi gihapon. Ang Dios naluoy sa iyang kalag. Si Haring David nakasabot niini. (2 Sam. 3:13-16).

Kini nga prinsipyo mao ang "Sugo sa Ginoo". ANG BABA LAMANG ang gisuhihan nga magpabilin nga dili minyo human sa diborsyo, dili ang lalaki 1 Cor. 7:10,11. Kini tungod kay ang lalaki mahimong makabaton ug labaw sa usa ka birhen. Apan ang babaye makabaton lamang ug usa ka bana hangtod nga siya mamatay. Rom. 7:2,3 and 1 Cor. 7:39

### 6. Unsaun man kung ang akong ulay wala mahigugma kanako?

Kasagaran ang birhen sa usa ka lalaki mahigugma ra kaniya. Apan kon dili, makapangutana kita kon tinuod ba nga birhen siya o dili, o kon iya ba siya sa laing lalaki. Kon siya tinuod nga iyang ulay, apan nagpabilin nga daotan nga babaye, diha ang lalaki kinahanglan nga dili mogawas ug mangitag laing hinigugma. Kinahanglang ipabilin niya ang iyang birhen. Kung ang usa ka lalaki adunay daotan nga babaye ug kung ang mga lalaki gidid-an sa pagminyo sa laing birhen, sama sa Kasadpang katilingban karon, ang lalaki gustohon nga makighilawas sa dili mga birhen, nga mao ang imoral nga pakighilawas. O mogamit siya og pornograpiya nga imoral nga pakighilawas gihapon. Kon siya tinuod nga birhen apan siya usa gihapon ka daotan nga babaye, ug ang katilingban did-an siya sa pagminyo hangtod dili una siya makigbulag, iyang biyaan ang iyang unang birhen alang sa uban, ug mahimong sad-an sa pagpanapaw. Ang diborsyo sa usa ka birhen usa ka pagpanapaw.

### 7. Panapaw ba ang pagbaton ug labaw sa usa ka asawa?

Sa Deut. 21:15 si Moises nagahisgot naghigot bahin sa pagbaton ug duha ka asawa HUMAN nag-ingon "Dili ka manapaw" sa Deut 5:18. Busa ang pagbaton ug duha ka asawa dili pagpanapaw sa Daang Tugon. Isipa ang usa ka binihag nga birhen gikan sa panggubatan (Deut 21:11, Numb 31:15-18, 35). Ug hunahunaa ang kaso diin ang usa ka igsoon lalaki kuhaon ang asawa sa namatay niya igsoon (Deut 25:5). Klaro nga minyo na siya, ug mangasawa ug labaw sa usa (Mateo 22:24). Mao kini ang paagi sa naandang kaminyoon sulod sa liboan ka tuig.

Si David usa ka mananapaw uban kang Batsheba, asawa sa laing lalaki. Apan sa usa pa niini, nakig-ingon siya sa pito ka mga babaye apan dili siya mananapaw. Ang Diyos mismo naghatag kang David sa iyang mga asawa (2 Sam 12:8). Si Haring David wala gayod makigbulag ug babaye, ug si Jesus nga anak ni David nagpamatuod niini nga balaod.

Si Hesus miingon nga pagpanapaw ang pagbaton ug laing asawa kon ang usa ka lalaki **makigbulag** – *abiyaan* ang iyang birhen – aron makigminyo sa lain (Mateo 19:9, Lukas 16:18, Marcos 10:11).

Ingnon ta nga ang usa ka lalaki hingkuha sa pagkaulay sa daghang mga babaye. Kining tanan nga mga birhen karon mga imoral nga makihilawason sumala sa balaod sa pagkaulay gawas kon sila magpabiling dalaga. Karon ang lalaki mananapaw usab tungod kay iyang gibiyaan ang iyang mga ulay. Ang usa ka lalaki mahimong

makighilawas sa labaw sa usa ka ulay, ug mahimong usa ka lawas sa daghang mga babaye, bisan pa sa usa ka bigaon 1Cor. 6:16, busa kini usa ka sala.

### 8. Dili ba ang Bag-ong Tugon nagtudlo nga mahimong 'Bana sa Usa ka Asawa'?

Ang komon nga kaminyoon mihunong sa dihang ang Romano Katolikong institusyon nagdili niini 1 Tim. 4:3 Unya ang uban nga mga simbahan misugod sa pagtudlo sa mga tawo nga kinahanglan nga adunay usa lamang ka asawa gikan kang Pablo 1Tim 3:2,12 og Tito 1:6. Kini para sa mga Obispo ug mga mangagaalagad sa simbahan.

Ang USA KA ASAWA nga kasulatan para lamang sa mga Obispo ug mga mangagaalagad sa simbahan – ang mga *pangulo* kinahanglan bana sa usa ka asawa. Pero ngano? Ang konteksto dili mahitungod sa pagdili sa sekswal nga kalipay. Kini mahitungod sa pagkaMANGULO.

Ang Griegong pulong nga "*mia*" mangasama sa UNA. "Ang bana sa UNANG asawa. (PAGKABIRHEN)" Ang usa ka lalaki nga adunay usa ka ulay nga asawa nagtugot kaniya sa pagpangulo sa usa ka simbahan aron mahimong usa ka putli nga birhen alang kang Kristo. (2 Mga Taga Corinto 11:2)

### 9. Unya unsaun man ang mga babaye ug ang mga byuda? Mga BABAYE lamang ang mamahimong mabyuda:

1 Tim 5:9 Ayaw pagtugoti nga may magpalista ingon nga balong babaye, nga ubos sa kan-aman ka tuig ang panuigon, nga naasawa sa USA ka bana – Diri adunay laing Griegong pulong diin gigamit ang USA – *enos* – nga nagpasabot "limitado sa USA".

### 10. Dili ba Tradisyon ra ang mga balaod bahin sa mga Lalaki ug Babaye?

Dili. Siya gilalang nga lahi. Dili ni mahitungod sa tradisyon kundi sa PAGLALANG. Siya gilalang sa ingon nga paagi kay siya gikan kang Adan. Ang espiritu sa imoral nga pakighilawas magasugod sa dihang ang babaye mangitag parehas nga baroganan sama sa lalaki. Dili siya kinahanglan nga makabaton ug labaw sa usa ka lalaki nga buhi. Siya nakahimog imoral nga pakighilawas sa dihang siya nagtinguha nga mabulag sa iyang unang lalaki ug misulay sa pagbaton ug laing bana. **WO-MAN**

- Gibuhat gikan sa *imahe* sa lalaki 1 Cor 11:7
- Gilalang *gikan* sa lalaki 1 Cor 11:8
- Gilalang *para* sa lalaki 1 Cor 11:9 aron pag-atiman sa panimalay 1 Tim 5:14 Titus 2:5
- Gilalang *pagkahuman* sa lalaki 1 Tim 2:13
- Siya ang *unang nakasala* ug mitutol sa lalaki ngadto sa pagpakasala 1 Tim 2:14
- Naluwas* siya pinaagi sa lalaki sa pagpanganak (dili ang pagpugong sa pagpanganak) 1 Tim 2:15
- Siya karon *sakop* na sa lalaki. 1 Cor 14:34, 1 Pet 3:5
- Ug siya kinahanglan *dili magtudlo* sa mga lalaki 1 Tim 2:12 ni musulti labaw sa mga lalaki sa simbahan 1 Cor 14:35 pero sa pagpangutana sa lalaki kang kinsa iyang gihatagan sa iyang pagkaulay, sa pribadong pamaagi ug pagsunod. Makasulti siya ubos sa inspirasyon sa Dios sa publiko sa Simbahan nga adunay pandong sa ulo. (1 Cor 11:5-6, Buhat 21:9).

Ang espiritu sa imoral nga pakighilawas unang nipatim-aw sa dihang gitudloan ni Eva si Adan sa pagkaon. Ang bibliya nagtudlo sa mga lalaki nga higugmaon ang ilang mga asawa ingon nga mas huayang nga sudlanan ug mangasama nga manunodon sa usa ka kalibutan diin wala'y kaminyoon (1 Pedro 3:7, Mga Taga Galacia 3:28). Sa paglihok nga may kahadlok, dili sa pagpugos sa asawa, dili sa pagpugos kaniya, apan sa pagpangutana kaniya, sama sa gihangyo ni Hesuskristo nga kita musunod. Kini nga mga Kasulatan naghigot bahin sa imoral nga pakighilawas:

Mateo 15:19, Buhat 21:25, Mga Taga Roma 1:29, 1 Cor 7:2, 1 Cor 10:8, 2 Cor 12:21, Mga Taga Galacia 5:19, Mga Taga Efeso 5:3, Mga Taga Colosas 3:5, 1 Mga Taga Tesalonica 4:3, Mga Hebreohanon 12:16, Hudas 1:7, og Ang Bugna 9:21

### KATAPUSANG MGA PAHIMANGNO

Kung ang usa ka tawo makapatay ug siya natawo pag-usab, sila gipasaylo, apan ang mga tawo nga ilang gipatay, patay gihapon. Kini sama lamang sa pagkaulay. **Ang usa ka babaye lagmit nagpatay sa iyang kaugalingon pinaagi sa imoral nga pagpakighilawas sa unang higayon. Mahimong giilaglag sa usa ka lalaki ang mga bata nga gisabak sa usa ka dili birhen nga babaye.** Dili kita makatanyag kanila og kasal sa simbahan. Ang kaminyoon posible lamang pinaagi sa PAGKABIRHEN, unya pinaagi sa PAGTUGOT SA AMAHAN. Ang pagbaton ug mga bata dili rason aron makabaton ug kaminyoon. Ang mga tigulang kinahanglang magtudlo sa mga batan-on.